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ÚOHS prošetřuje veřejnou zakázku MŽP 
Úřad pro ochranu hospodářské soutěže 

(ÚOHS) prošetřuje zakázku Ministerstva ži-
votního prostředí na organizaci zajištění výbě-
rových řízení v letech 2010 až 2013. Předpo-
kládaná hodnota zakázky je 2,3 milionu ko-
run. Ministerstvo již dříve vybralo firmu  
OTIDEA. Zatím s ní ale nemůže podepsat 
smlouvu. Brání mu v tom předběžné opatření  
ÚOHS. ČTK to zjistila z webu antimonopolní-
ho úřadu. Rozhodnutí, zda ministerstvo svým 
postupem porušilo zákon o veřejných zakáz-
kách či nikoliv, dosud nebylo vydáno. 
„Správní řízení probíhá,“ řekl ČTK mluvčí 
ÚOHS Kristián Chalupa. Úřad v průběhu 
správního řízení „získal pochybnosti o souladu 
postupu zadavatele se zákonem,“ uvedl v ak-
tuálním rozhodnutí týkajícím se vydání před-
běžného opatření předseda ÚOHS Petr Rafaj. 
Konkrétně se ÚOHS zabývá posouzením výše 
nabídkových cen, oznamováním zakázky v in-
formačním systému veřejných zakázek a vy-
loučením jednoho z uchazečů z tendru. 

Ministerstvo tendr vypsalo začátkem letoš-
ního roku. S vybraným uchazečem chtělo po-
depsat smlouvu už v květnu. Antimonopolní 
úřad se případem zabývá od června, kdy se na 
něj obrátilo sdružení GORALEP, které tvoří 
společnosti Executive Project Group, a.s. 
GORDION, s.r.o. a Allowance s.r.o. 

Pelhřimov vybuduje novou kompostárnu 
Pelhřimov vybuduje novou kompostárnu. 

Bude stát v zadním traktu městských technic-
kých služeb. Výstavba začne v průběhu příští-
ho roku. Město využije ke kompostování bio-
odpadů z veřejné zeleně, zároveň může zpra-
covat i takzvané gastroodpady z restaurací ne-
bo školních jídelen. Kompostárna by měla 
zpracovat i přibližně polovinu kalů z čistírny 
odpadních vod, asi 1000 tun ročně. Službu 
radnice nabídne i občanům z 26 místních částí 
Pelhřimova. Celková investice dosáhne při-
bližně 52 milionů korun. Dotace ze Státního 
fondu životního prostředí pokryje 43 milionů 
korun, zbytek doplatí město ze svého roz-
počtu. 
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Plán nového zpoplatnění znečišťování ovzduší  
Ministerstvo životního prostředí zástupcům 

energetických podniků a ekologických organi-
zací představilo návrh nového zákona o ochra-
ně ovzduší. Zákon počítá například s tím, že by 
se stát zaměřoval především na významné 
zdroje znečištění, mění také systém vybírání 
poplatků za emise škodlivých látek. Plán skli-
dil kritiku hlavně ze dvou důvodů. Účastníci 
semináře nebyli spokojeni s tím, jak řeší sys-
tém vybírání poplatků, a také jim vadí, že  
z nich zůstanou i nadále 
vyloučeny domácnosti.  

Někteří diskutující 
poukazovali na to, že 
zatímco velcí producenti 
jsou v emisích limitová-
ni, malé znečišťovatele 
nikdo nekontroluje. Ti 
pak mohou ovzduší zne-
čišťovat mnohem více. 
Náměstek ministra život-
ního prostředí Ivo Hlaváč řekl, že úřad nenašel 
ústavně konformní způsob, jak kontroly v do-
mácnostech provádět, aniž by byla narušena 
domovní svoboda. „Některá státní instituce by 
musela být vybavena tímto oprávněním, a to  
v tuto chvíli nepovažujeme za žádoucí,“ uvedl 
Hlaváč.  

Někteří účastníci semináře upozorňovali na 
to, že vybírání poplatků za emise není efektivní 
a mělo by se úplně zrušit. Další přísedící zase 

oponovali tím, že jsou naopak nízké a měly by 
se zvýšit tak, aby odpovídaly poplatkům za 
uložení odpadu na skládku. MŽP plánuje  
v systému poplatků hned několik změn. Napří-
klad chce producenty motivovat k investicím 
do ekologie. „Když znečišťovatel prokazatelně 
investuje do svého zařízení, tak se budou po-
platky snižovat,“ podotkl Hlaváč.  

Dále bude oproti současnosti snížen počet 
látek, které jsou zpoplatněny. Ovšem vzrostou 

poplatky za ty, které zpo-
platněny zůstanou. Půjde 
o tuhé znečišťovací látky, 
emise oxidu siřičitého, 
oxidů dusíku a těkavých 
organických látek. MŽP 
také počítá s tím, že by 
pokuty za porušení emis-
ních limitů vybíralo až od 
5000 korun výše. Vybírá-
ní stokorun se mu podle 

Hlaváče ekonomicky nevyplatí.  
„Očekávali jsme, troufám si říci, bouřlivější 

diskusi, než byla. Musím konstatovat, že nás 
nepřekvapila, protože se věnovala dvěma 
Achillovým patám, které v zákonu ze strany 
průmyslu jsou shledávány,“ podotkl Hlaváč.  

Ministerstvo by rádo poslalo návrh legislativ-
ní radě vlády ještě před koncem roku. Jeho 
schválení v parlamentu by uvítalo v první polo-
vině roku 2011. 

■ ODPADY 

MŽP odstraní chyby při výběru kolektivních systémů na elektrošrot  
Ministerstvo životního prostředí se znovu zabývá 

výběrem kolektivních systémů, které mají od roku 2005 
na starost sběr a likvidaci vysloužilých elektrospotřebi-
čů. Soud totiž upozornil na chyby v tomto správním 
řízení a MŽP je nyní chce napravit. Mezi některými 
kolektivními systémy kvůli různému výkladu pravidel 
panují spory a padají obvinění z nezákonných finanč-
ních machinací. Ve hře jsou stamiliony korun, se který-
mi kolektivní systémy při sběru a likvidaci starých 
elektrospotřebičů každoročně hospodaří.  

Podle verdiktu Nejvyššího správního soudu (NSS) MŽP při výběru kolektivních systémů chybo-
valo, protože nevedlo společné řízení o všech žádostech o zápis do seznamu těchto systémů. 
„Žalovaný (MŽP) se dopustil těžké vady řízení, která mohla mít za následek nezákonné rozhodnutí 
o věci samé,“ stojí v rozsudku NSS. Vleklé spory souvisejí se sběrem a likvidací starého elektrood-
padu uvedeného na trh do roku 2005. Sběr mají na starost kolektivní systémy, kterých je u historic-
kého odpadu v Česku zapsáno pět – Asekol, Elektrowin, Retela, Ekolamp a Rema Systém. Pro 
každou z devíti stanovených skupin historických elektrozařízení může být zapsán jen jeden z ko-
lektivních systémů, přičemž jejich provoz je financován z recyklačních poplatků připočítaných  
k ceně nových elektrospotřebičů. Mluvčí MŽP Jarmila Krebsová ČTK řekla, že ministerstvo nyní 
hledá nejlepší způsob, jak vzniklou situaci v oblasti kolektivních systémů vyřešit. „MŽP plně re-
spektuje rozhodnutí NSS a předmětná správní řízení jsou řešena v souladu se správním řádem. 
MŽP dbá na to, aby konečné rozhodnutí bylo náležitě podloženo a přezkoumatelné. Chceme zajis-
tit, aby v žádném případě nedošlo k opakování chyby MŽP, které za minulého vedení rozhodlo na 
základě nedostatečných podkladů,“ uvedla Krebsová. Otázku ČTK, zda MŽP znovu nabídky ko-
lektivních systémů posoudí a vybere nejvhodnější, ponechala bez odpovědi.  

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=OD
http://economia.ihned.cz/predplatne
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Maďarská vláda odškodní zasažené kalem  
Maďarská vláda slíbila odškodnit obyvatele 

vesnic, které v říjnu zasáhl jedovatý kal z od-
kalovací nádrže hliníkárny poblíž města Ajka. 
Informoval o tom ministr vnitra Sándor Pintér. 
„Vláda zaplatí všechny škody, které místním 
obyvatelům katastrofa způsobila,“ citovala 
Pintéra agentura AFP. Ministr to prohlásil po 
schůzce se starosty zasažených vesnic. Do ob-
lasti se podle něj v roce 2011 „vrátí život“. 
Podle Pintéra byly celkové škody vyčísleny na 
55 miliard forintů (5 miliard korun).  

Solární investoři chystají ústavní stížnost  
Investoři do solárních elektráren v Česku 

nevzdali boj za zrušení novely, která omezuje 
podporu fotovoltaiky. Snaží se přesvědčit se-
nátory, aby pro novelu nehlasovali, a chtějí 
získat podporu minimálně 17 senátorů, kteří 
by kvůli zákonu podali ústavní stížnost.  

Chevrolet Volt ekologickým autem roku  
Ocenění ekologický automobil roku získal  

v anketě časopisu Green Car Journal elektro-
mobil Chevrolet Volt americké společnosti 
General Motors. Chevrolet Volt by se měl ješ-
tě v letošním roce začít v omezeném množství 
prodávat v některých částech Spojených států. 
Volt je možné zařadit mezi takzvané plug-in 
hybridy, tedy vozy kombinující elektrický po-
hon s benzinovým nebo naftovým, jejichž ba-
terie lze dobíjet připojením do zásuvky. Kola 
tohoto vozu ale uvádějí do pohybu pouze elek-
tromotory a spalovací motor slouží jen pro do-
bíjení baterií nebo přímé napájení elektromo-
torů pomocí generátoru.  

V Blansku zahájila provoz nová kompostárna 
V Blansku se rozjel zkušební provoz nové 

kompostárny. Přišla na zhruba 50 milionů ko-
run, jde tedy o nejdražší stavební projekt měs-
ta v letošním roce. Kompostárna bude využí-
vána především k ekologické likvidaci odpad 
z údržby veřejné zeleně i zbytků jídel ze škol, 
penzionů pro důchodce a dalších zařízení, kte-
ré město provozuje, řekl starosta Lubomír 
Toufar (ČSSD). Město získalo státní dotaci, 
která pokryla 40 % nákladů. Ročně by měla 
kompostárna zpracovat asi 500 tun zeleného 
odpadu a asi 600 tun kalů z čistírny odpadních 
vod, která s novým zařízením sousedí. Z odpa-
du ročně vznikne asi 1800 tun kompostu.  

Stavba kanalizace v povodí Olše má zpoždění 
kvůli jarním povodním 

Stavba téměř stokilometrové kanalizační sítě 
v osmi obcích na Frýdecko-Místecku a Kar-
vinsku má zhruba půlroční zpoždění kvůli jar-
ním povodním. Celá síť za téměř miliardu ko-
run tak bude dokončena v polovině příštího 
roku. S prodloužením stavby souhlasila Ev-
ropská unie, která na ni přispěla téměř 700 mi-
liony Kč. Obyvatelé některých obcí v povodí 
Olše se ale mohou k novým úsekům kanaliza-
ce připojovat už letos. Sdělila to mluvčí pro-
jektu Vendula Jičínská. 

Revitalizace řeky Olše, na kterou přispěl 
téměř 1,7 milionu Kč i Státní fond životního 
prostředí, přinese regionu především zlepšení 
životního prostředí.  

Menší nákupy a ceny sběren zaviní pokles sběru elektroodpadu 
Výrazný pokles nákupu domácích spotřebičů 

zaviněný krizí a nárůst cen vykupovaných kovů 
ve sběrnách způsobí letošní mírné snížení zpět-
ného odběru vyřazených elektrospotřebičů oproti 
loňsku. Dalším důvodem je, že lidé tak snadno 
nedostávají spotřebitelské úvěry a zejména  
u velkých zařízení stoupá podíl oprav, zatímco 
dříve by si rodiny koupily nové, jak řekl Roman 
Tvrzník, ředitel Elektrowinu, jednoho z pěti 
kolektivních systémů, které mají od roku 2005 
na starost sběr a likvidaci vysloužilých elektro-
spotřebičů. Jeho firma loni sebrala 28 tisíc tun 
elektroodpadu, hlavně velkých spotřebičů, tedy ledniček, praček a sporáků, dále malých přístrojů 
do domácností a nářadí. Letos to bude zhruba o 1000 tun méně. Celkem loni odebralo všech pět 
sběrných firem 58 tisíc tun vyřazených elektropřístrojů, tedy 5,6 kg/obyvatele, což je nejvyšší číslo 
z postkomunistických zemí (Polsko okolo 3 kg, Slováci na necelé 4 kg, Rumuni na 1,7 kg, ale proti 
skandinávským zemím je ČR na třetině a Německo vykazuje asi 9 kg na obyvatele a rok). Letos to 
podle odhadu Tvrzníka bude 5,4 kg na osobu. 

„Češi méně nakupují, a tedy i méně odevzdávají staré spotřebiče,“ uvedl Tvrzník. Navíc výrazně 
vyšší ceny kovů ve sběrnách surovin proti loňsku způsobují, že lidé už neodevzdávají například 
pračky, ledničky nebo myčky kompletní, ale jsou z nich vybrané barevné kovy, ale i těžší ocelové 
díly. „Pokud nejde o velmi křiklavé případy, tak neděláme problémy a zařízení odebereme,“ dodal. 

Podle Tvrzníka je v Česku velký prostor pro to, aby se zvyšoval podíl odebraných elektrozaříze-
ní. Problém nevidí v konkurenci sběrných firem, ale ve faktu, že Elektrowin sebere jen necelou 
pětinu velkých spotřebičů, jako jsou pračky, myčky a sporáky. Zbytek končí zejména ve sběrných 
surovinách, ale také v lesích a na skládkách. Menších elektropřístrojů, například konvic, fenů, 
žehliček a toasterů, vybere jen desetinu. Lidé řeší jen to, co se nevejde do popelnice, dodal. 

 

■ EKOLOGIE 

Podpora produkce solárních elektráren se omezí, umožní to Klaus  
Státní podpora výroby elektřiny ze slunce se od příštího 

roku omezí jen na malé elektrárny, které budou mít solární 
panely na budovách. Nové fotovoltaické elektrárny s pane-
ly na zemědělské nebo lesní půdě už na ni nárok mít nebu-
dou. Podporu nicméně neztratí již existující elektrárny, 
pokud budou dodávat proud do rozvodné sítě. Počítá s tím 
vládní novela zákona o podpoře výroby elektřiny z obnovi-
telných zdrojů energie, jejíž přijetí umožní prezident Vác-
lav Klaus. Informoval o tom na webu Klaus.cz.  

Klaus v dopise předsedkyni Poslanecké sněmovny Miro-
slavě Němcové uvedl, že novelu nepodepsal ani nevrátil 
poslancům k novému projednání. „Tím umožním, aby 
zákon nabyl účinnosti, aniž bych s jeho zněním vyjádřil souhlas, který bych musel udělat s velký-
mi rozpaky,“ uvedl prezident v dopise zveřejněném na svých internetových stránkách. Klaus již 
dříve řekl, že nebude blokovat žádné iniciativy v tomto směru. Prezident v dopise připomněl, že už 
původní zákon o podpoře výroby elektřiny z obnovitelných zdrojů se rozhodl nepodepsat, protože 
jak jeho východiska, tak jeho konkrétní podobu považuje za systémově chybné a pro české hospo-
dářství, daňového poplatníka i spotřebitele energie škodlivé.  

Vládní novela je jedním z opatření kabinetu, které mají snížit lukrativnost budování solárních 
elektráren a omezit tak nárůst cen elektřiny pro konečné spotřebitele. Zdražení elektřiny v příštím 
roce tak podle premiéra Petra Nečase nepřesáhne 5,5 %. Ministr průmyslu a obchodu Martin Ko-
courek již dříve uvedl, že bez přijetí novely by podle srpnových údajů vznikly solární elektrárny  
o celkovém výkonu až 2300 megawattů. To by s ohledem na vysokou výkupní cenu solární elektři-
ny mohlo cenu elektrického proudu zvýšit o pětinu pro domácnosti a o téměř čtvrtinu pro firmy. 
Přijetí novely podle Kocourka zabrání do roku 2011 vzniku elektráren o výkonu zhruba 700 MW, 
čímž stát na podpoře ušetří zhruba 7,8 miliardy korun. Zdražení elektřiny chce vláda omezit také 
zavedením daně ve výši 26 procent za výrobu elektřiny ze slunečního záření a uvalením darovací 
daně na emisní povolenky. Vláda rovněž plánuje zvýšit poplatky za zábor zemědělské půdy pro 
fotovoltaické elektrárny. Tato opatření zatím schválila sněmovna.  

 

B E Z P L A T N É   I N S T R U K T Á Ž N Í   S E M I N Á Ř E 
 

CENIA pořádá bezplatné instruktážní semináře od 25. 10. do 10. 12. 2010 pro uživatele ISPOP 
ke způsobu ohlašování v roce 2011 (údajů za rok 2010). Semináře se konají ve všech krajských 
městech a v Praze a jsou určeny všem uživatelům ISPOP, zejména pak ohlašovatelům, kteří budou 
v roce 2011 podávat hlášení prostřednictvím ISPOP poprvé.   
 

Informace na www.ispop.cz . 

http://www.ispop.cz


Rekuperace zlepší vzduch v moravskoslezských školách  
Školy v Moravskoslezském kraji mohou zjistit, 

jak náročné by bylo zlepšit vzduch ve třídách 
hlavně v zimním období. Pomohly by jim takzva-
né rekuperační jednotky, díky nimž by se v době 
smogu nemuselo vůbec větrat. Nejvhodnější sys-
tém využití odpadního tepla pomůže školám zdar-
ma vybrat Moravskoslezský energetický klastr, 
který dokončuje pilotní studii pro první školu. 
„Hlavně během zimního období na Ostravsku by 
bylo hlavním přínosem rekuperačních jednotek 
zajištění čistého vnitřního prostředí ve školách. 
Během rekuperace dochází k odfiltrování pevných 
částic, které jsou nositeli škodlivin,“ řekl obchodně-technický manažer společnosti Intoza Petr 
Macura. Výsledkem je podle něho čistý a čerstvý vzduch s ustálenou teplotou a bez průvanů. Záro-
veň škola ušetří za vytápění.  

Každá studie, kterou zpracuje ostravská technická univerzita, bude vycházet z požadavků a mož-
ností konkrétní školy. V budoucnu by jich chtěl klastr vypracovat až 300, nyní se zaměřil na obvod 
Ostrava-Jih. Výsledkem studie bude odborné doporučení, jaký systém rekuperace je technicky i 
finančně nejvhodnější. Studie bude pro školy zdarma, o náklady ve výši až 10 tisíc korun se podělí 
klastr a jeho člen Intoza. Vybavení školy rekuperační jednotkou může vyjít až na 4,5 milionu korun 
podle velikosti budovy a typu technologie. Takovou částku odborníci vyčíslili pro pilotní Základní 
školu Václava Košaře v Ostravě-Dubině se 34 třídami. Rekuperační jednotky si budou muset školy 
pořídit už samy. „Předpokládáme, že by mohly získat evropské dotace. V současnosti jsou ale na to 
peníze z Operačního programu Životní prostředí vyčerpány,“ upozornil výkonný ředitel klastru Jan 
Poledník. V případě zvýšeného zájmu škol by mohly být ale přesunuty z jiné prioritní osy.  

Moravskoslezský energetický klastr je občanským sdružením, které v kraji působí od roku 2008. 
Má dvě desítky členů včetně Vysoké školy báňské-Technické univerzity Ostrava. Zakládajícím 
členem a lídrem sdružení je energetická společnost Dalkia ČR. Klastr se orientuje především na 
teplárenství, v němž rozvíjí vzdělávání, vědu a výzkum a také marketing a propagaci.  

Výroba příměsí do bionafty bude letos v Česku zřejmě rekordní 
Tuzemská výroba tzv. methylesterů mastných kyselin 

(FAME), které se využívají jako součást bionafty, by se 
letos mohla zvýšit na rekordních 180 tisíc tun, jak sdělil 
výkonný ředitel Sdružení pro výrobu bionafty Petr Jevič. 
Loni činila produkce FAME v Česku 155 tisíc tun, letos 
od ledna do konce srpna téměř 130 tisíc tun. Zvýšená 
výroba a spotřeba FAME souvisí mj. s červnovým navý-
šením povinného přimíchávání biosložek u motorové 
nafty ze 4,5 % na rovných 6 %. Přimíchávání má napří-
klad pomoci snížit emise skleníkových plynů, podpořit 
domácí zemědělskou produkci a snížit závislost na dovo-
zech paliv. Biosložka se podle evropské směrnice povinně 
přimíchává do nafty od září 2007 a do benzinu od začátku 
roku 2008. Do benzinu se přidává bioetanol, jeho povinně 
přimíchávaný podíl v ČR v červnu vzrostl z 3,5 % na 4,1 %. Za prvních osm letošních měsíců 
dosáhla v ČR hrubá spotřeba FAME 102.697 tun. Přes 6500 tun bylo dovezeno a na vývoz šlo 
téměř 31 tisíc tun FAME. 

Podle Jeviče výroba FAME v Česku zaostává za možnou kapacitou. Výrobci by měli za součas-
ných podmínek produkovat zhruba 300 tisíc tun FAME ročně, poznamenal. Výroba biopaliv ale 
podle Jeviče v příštích letech v ČR poroste zejména v souvislosti s cílem Evropské unie do roku 
2020 získávat 10 % pohonných hmot z obnovitelných zdrojů. Sdružení pro výrobu bionafty odha-
duje, že za deset let se v ČR bude vyrábět kolem 400 tisíc tun FAME ročně. 

Brusel letos stanovil přísnější pravidla pro využívání biopaliv. Stále více výzkumů totiž ukazuje, 
že používání biopaliv k žádnému podstatnému omezení emisí skleníkových plynů v čele s oxidem 
uhličitým nevede, a naopak je svými nepřímými důsledky ještě zvyšuje. Získávání nové zeměděl-
ské půdy pro pěstování plodin na biopaliva často jde na úkor lesů a mokřin, což ruší veškeré příno-
sy používání biopaliv v automobilech. Odpůrci biopaliv také tvrdí, že jsou příliš drahá a škodí 
motorům. 

Biopalivům se tak budou udělovat certifikáty, které mají zabránit přílivu takzvaných neudržitel-
ných biopaliv na trh. V příštím roce by měli být prodejci pohonných hmot, distributoři biopaliv i 
pěstitelé vybavení certifikátem, který zaručí, že při výrobě a dopravě biosložky byla splněna krité-
ria udržitelnosti. To znamená, že při použití paliva vznikne míň emisí oxidu uhličitého než spalo-
váním nafty a benzinu, i když se započítají emise uvolněné do ovzduší při jeho výrobě a distribuci. 

Certifikáty mají být uplatňovány od poloviny příštího roku. „Producenti bionafty v tuzemsku již 
dnes podnikají kroky, které jim umožní zvládnout proces certifikace,“ uvedl Jevič. Profitovat  
z nové úpravy by měli zemědělci, protože jako dodavatelé místních surovin budou mít v hodnocení 
výhodu před dovozci ze vzdálenějších zemí. 
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Kvasice zrekultivují skládku nebezpečného  
odpadu 

Skládka nebezpečného odpadu v Kvasicích 
na Kroměřížsku se dočká rekultivace. Na 
zhruba dvouhektarové území se po ničivých 
povodních v roce 1997 svážely nebezpečné 
odpady a materiály ze zaplavených objektů 
nejen z Kvasic, ale i z Otrokovic, Kroměříže a 
přilehlých obcí. Nebezpečné látky unikají do 
blízkého potoka, rozbory vody je potvrdily i 
ve studních v obci, řekl starosta Kvasic Lubo-
mír Musil. „Od roku 1997 do roku 2001 jsme 
skládku sanovali. Rozbory vody ze studen  
v obci ukazovaly na velmi nebezpečné látky, 
které ze skládky vytékaly do blízkého poto-
ka,“ doplnil Musil. Na investici obec získala 
dotaci 22 milionů korun ze Státního fondu ži-
votního prostředí (SFŽP), asi 3 miliony korun 
obec zaplatí ze svého rozpočtu. Práce začnou 
příští rok v únoru, potrvají do listopadu. 

S rekultivací skládky souvisí i vybudování 
dvou malých nádrží s objemem vody 8326 m3 
a 2373 m3 s průměrnou hloubkou 1,3 metru. 
Zemina z těchto dvou nádrží je vhodná na za-
slepení této skládky. Zajistí, aby nebyl průnik 
dešťových vod do tělesa skládky. Na vybudo-
vání rybníků Kvasice získaly dotaci přes pět 
milionů korun ze SFŽP. Vlastní zdroje obce 
činily 500 tisíc korun. 

Krnov rozšíří pytlový sběr v okrajových částech  
Krnov na Bruntálsku rozšíří od prosince 

svoz tříděného odpadu v pytlích do téměř 
všech okrajových částí města. Pytlový sběr 
plastů a nápojových kartonů budou moci nově 
využívat lidé žijící jižním a severovýchodním 
směrem od centra, kde město zatím nemá 
prostor pro umístění kontejnerů. Rozšířením 
svozové oblasti se zvýší náklady na sběr odpa-
du do pytlů více než dvojnásobně, město za 
něj příští rok zaplatí přes 160 tisíc korun.  

Brněnská spalovna pořizuje vozy pro svoz  
odpadu za 40 milionů Kč 

Brněnská spalovna pořizuje 12 vozidel pro 
svoz směsného komunálního odpadu v celko-
vé hodnotě 40 milionů korun. Nyní vypsala 
výběrové řízení na jejich dodavatele, zjistila 
ČTK z Informačního systému o veřejných za-

(Pokračování na stránce 4) 
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kázkách. Spalovna potřebuje 11 speciálních 
vozidel o objemu 14 až 15 m3 a celkové hmot-
nosti max. 19 tun a jedno vozidlo o objemu  
9 až 10 m3 a hmotnosti max. 12 tun. Firmy 
mohou nabídky předkládat do 21. prosince. 
Doba na plnění zakázky je vymezena dubnem 
příštího roku až listopadem 2013. 

Sasku vadí stavba jezu u Děčína  
Německá země Sasko podala oficiální pro-

test proti plánované stavbě jezu na Labi u Dě-
čína, s níž prý nesouhlasí z ekologických dů-
vodů. Uvedla to agentura DPA s odvoláním na 
informaci webového portálu Dresdner Neues-
ten Nachrichten. Saské ministerstvo životního 
prostředí podle DPA sdělilo, že jejich pochyb-
nosti o projektu nebyly na základě předlože-
ných informací odstraněny. Důkladně vypra-
cované posudky o díle, čítající 600 stran, byly 
dosud k dispozici pouze v češtině, proto Sasko 
již dříve požádalo kolegy v Praze o prodlouže-
ní lhůty, do kdy se bude moct ke stavbě vyjád-
řit – ovšem údajně bez výsledku. Saský minis-
tr životního prostředí Frank Kupfer (CDU) te-
dy zvolil jako poslední prostředek při řešení 
této záležitosti oficiální stížnost. Mluvčí mi-
nisterstva životního prostředí Ilona Chalupská 
řekla, že Sasko dostalo možnost účastnit se 
posuzování vlivů plánované stavby na životní 
prostředí. Čas na vyjádření má do konce února 
příštího roku, pak budou německé připomínky 
vypořádány. Vodní dílo má umožnit splavnost 
dolního toku Labe 345 dní v roce lodím s po-
norem 140 centimetrů. Jez má podle českého 
Ředitelství vodních cest stát kolem 4,2 miliar-
dy korun a vodní elektrárna, s jejímž vybudo-
váním se také počítá, další 1 miliardu korun.   

Cameron bojuje videem proti stavbě přehrady  
v Amazonském pralese  

Americký režisér James Cameron vyrazil do 
boje proti kontroverzní stavbě gigantické pře-
hrady a vodní elektrárny Belo Monte v Ama-
zonských pralesích v Brazílii. Jeho zbraní je 
dokumentární snímek A Message from Pando-
ra (Pandořino poselství), ve kterém ukazuje ta-
žení indiánských kmenů a ochránců přírody za 
zachování tamější přírody, uvedla to agentura 
DPA. Toto asi dvacetiminutové video vyjde 
podle organizace Amazon Watch v těchto 
dnech společně se zvláštní verzí filmu Avatar, 
jehož podtitul v překladu zní Vylomení Pando-
řiny skřínky. Režisér doufá, že dokument 
zhlédnou fanoušci Avataru, kteří potom pod-
poří boj proti této hydroelektrárně. Plány na 
stavbu přehrady a vodní elektrárny Belo Mon-
te na řece Xingú, jednom z přítoků Amazonky, 
vyvolaly mezinárodní pobouření kvůli očeká-
vaným ekologickým škodám a dopadu na 
místní indiánské kmeny. Elektrárna má být  
s plánovaným výkonem 11 tisíc megawattů 
třetí největší na světě po přehradě Tři soutěsky 
v Číně a Itaipú rovněž v Brazílii. Částečně by 
měla být uvedena do provozu již v roce 2015.  

(Pokračování ze stránky 3) Obce, kde má být úložiště jaderného odpadu, chtějí právo veta 
Obce, jež připadají v úvahu pro umístění úložiště jaderného odpadu, chtějí právo účastnit se ří-

zení a právo veta. S peticí se obrátily na dotčená ministerstva a obě parlamentní komory. Petici  
s žádostí o změnu procesu vyhledávání hlubinného úložiště jaderného odpadu podepsalo 4207 lidí. 
„Může se to zdát málo, ale většinou jde o malinké obce,“ řekl na tiskové konferenci Edvard 
Sequens z ekologického sdružení Calla. Sequens bude jedním z účastníků prvního setkání pracovní 
skupiny Dialog, která má najít konsenzus mezi zájmy obcí a 
státu a ve které zasednou zástupci obcí, nevládních sdružení, 
Správy úložišť radioaktivních odpadů (SÚRAO) a minister-
stev. Co si od ní mohou obce slibovat, nechce Sequens odha-
dovat. Dlouholetý boj obcí o právo veta podle něj možná 
ovlivní i nedávné odvolání ředitele SÚRAO Vítězslava Dudy. 

Současná podoba schvalovacího procesu vylučuje účast 
dotčených obcí, vzniklo už několik novel, které měly právo 
obcí ustavit, sněmovna je však nepřijala. Starostové podporo-
vaní nevládními organizacemi chtějí změnit atomový zákon, 
nebo právo veta vtělit do norem pro územní rozvoj. Souhlas 
vybraných obcí pro umístění úložiště či princip dobrovolnosti je podle nich vyžadován ve Švéd-
sku, Belgii, Francii, Finsku nebo Maďarsku. Příklady z jiných evropských států dokazují, že právě 
větší slovo ve výběru úložiště vede k jeho odblokování, míní. Uznat obce jako plnohodnotné účast-
níky řízení je podle Sequense pro lokality důležité i proto, že až dosud měly zastání na minister-
stvu životního prostředí, po nástupu ministra Pavla Drobila prý už na úřad nemohou spoléhat.  

Vyjednávání o lokalitách vhodných pro ukládání vyhořelého jaderného paliva trvá už více než 
deset let a pro většinu z dotčených obcí je vyčerpávající.  

V Ostravě se staví první pasivní administrativní budova v Česku  
V Ostravě vznikne do poloviny příštího roku první pasivní administrativní budova v Česku. 

Energeticky úsporný objekt staví za 32 milionů korun ostravská stavební společnost Intoza. Sou-
částí budovy v Ostravě-Mariánských Horách a Hulvákách bude školicí středisko, kde se veřejnost 
dozví veškeré informace o energeticky úsporném stavění., jak řekl vedoucí obchodního oddělení 
firmy Jan Neuwirt. Čtyřpodlažní budovu staví Intoza v hulvácké průmyslové zóně jako vlastní 
sídlo. V prvním a druhém patře vznikne školicí centrum pro širokou odbornou i laickou veřejnost, 
kde se budou od června příštího roku pořádat semináře, školení i konference. „Stále se setkáváme  
s tím, že laikové, ale i projektanti nemají dostatečné povědomí o moderních technologiích pro 
energeticky úsporné stavby,“ řekl dále Neuwirt s tím, že vzdělávací program bude určený také pro 
studenty, firmy i samotné investory.  

Kromě Intozy bude v nové budově sídlit zhruba desítka jejích partnerů, kteří se také zabývají 
energetickými úsporami – například dodavatelé materiálů. „Vytvoříme takový ,obchodní dům‘. 
Investor přijde s tím, že chce vyměnit okna, a dozví se navíc o rekuperačních jednotkách, tepel-
ných čerpadlech nebo solárních kolektorech,“ vysvětlil. Partnerské společnosti se budou podílet 
také na chodu školicího centra i organizaci seminářů.  

Budova se zhruba 1300 m2 podlahové plochy, kterou navrhl ostravský architekt Radim Václavík, 
bude včetně použitých technologií vzorovou pasivní stavbou. „Je koncipována jako školicí pomůc-
ka, kde si lidé budou moci moderní technologie osahat,“ dodal.  

Většina Evropanů podle průzkumu preferuje skleněné obaly 
Většina spotřebitelů v Evropě preferuje skleněné 

obaly na nápoje a jídlo před ostatními obalovými mate-
riály. Sklo upřednostňuje 68 % evropských spotřebitelů 
a podobná situace je také v ČR, kde tyto preference činí 
60 %. Vyplývá to z průzkumu, který pro Federaci ev-
ropských výrobců obalového skla a strojově vyráběného 
stolního skla (FEVE) v 19 evropských zemích provedla 
společnost TNS. „Drtivá většina evropských spotřebite-
lů (84 %) podporuje právo spotřebitelů mít možnost 
koupit si určité produkty ve skleněných obalech,“ sděli-
la FEVE. Federace za překvapivé zjištění označila fakt, 
že 42 % respondentů je ochotno si za sklo připlatit. 
„Spotřebitelé dnes kladou větší důraz na zdraví než dříve. Opravdu se zajímají o to, jaké látky se 
jim dostávají do těla, a také o to, jaký dopad mají obaly na životní prostředí,“ komentoval výsledky 
průzkumu předseda FEVE Niall Wall. 

Postoj vůči sklu je nejpozitivnější v jižní Evropě a v Polsku. Jedinou zemí s nadpoloviční podpo-
rou plastových obalů je Estonsko, kde podle průzkumu 53 % lidí upřednostňuje plasty a 47 % sklo. 
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